
Výroční zpráva o činnosti za rok 2022 
zapsaného spolku Probuďme Nusle 

 

Spolek Probuďme Nusle, z. s. je nezisková organizace tvořená převážně sousedy 
z pražské čtvrti Nusle, která si dala za cíl rozhýbat sousedský život, se zaměřením 

na kulturně-společenské aktivity. Zároveň si přeje být platformou k řešení 
lokálních problémů a spojnicí mezi nuselskými sousedy a jejich radnicí. 

 



Přehled hlavní činnosti – veřejně prospěšné projekty 

o komunitní zahrada Vnitroblok Mečislavova

o sousedský běh Podnuselák

o kulturní sezona

o bleší trh Nuselské blešky

o Zažít Fidlovačku jinak aneb Velký piknik

o platforma Nuselské přešlapy

o nuselské chodníkové mozaiky

o síť Vstřícné místo

o letní kino

o jednorázové projekty



Komunitní zahrada Vnitroblok Mečislavova 

Řešitelé: Vanda Zdvihal, Tomáš Kolařík 

 
Komunitní zahrada ve Vnitrobloku Mečislavova funguje již šestým rokem, od roku 2019 pak 
v oficiální, smluvně zaštítěné správě spolku. I letos doznala výrazných proměn: (1) nová správkyně 
Vanda Zdvihal získala na její rozvoj grant od Fondu Kaufland při Nadaci VIA – z něj byla pořízena 
jednak nádrž na dešťovou vodu, čímž spolek reagoval na její rostoucí spotřebu v návaznosti na 
rozšíření počtu vyvýšených záhonů v předchozím roce, jednak dřevěný zahradní domek, kterým se 
vyřešil akutní nedostatek skladovacích prostor na nářadí. (2) Výborem pověřený člen spolku Tomáš 
Kolařík, který komunitní zahradu dlouhodobě proaktivně spolubuduje, inicioval další důležitou fázi 
rozvoje zahrady – její oficiální rozšíření v nadcházejících letech, a to jak na dolní etáži o významný 
pruh přilehlé parcely, která již dlouhé roky slouží jako nežádoucí ilegální parkoviště a odkladiště 
vraků, tak o horní ochoz nad zahradou, který několik členů spolku pod vedením Tomáše Kolaříka již 
několik měsíců kultivuje neoficiálně. Po předběžné dohodě s příslušnými radními MČ Praha 4 začaly 
pod vedením Tomáše Kolaříka přípravné práce v podobě odstraňování některých vraků a demontáže 
plotu za účelem jeho následného posunutí o příslušný rozšířený pruh. V plánu je, že od následujícího 
roku převezme Tomáš Kolařík oficiální správcovskou roli a v rámci chystaného prodloužení smlouvy 
s MČ Praha 4 o výpůjčce zahrady dojde k oficializaci rozšíření jejího pozemku. Kromě fyzického 
rozvoje zahrada v průběhu roku několikrát posloužila jako lokace komunitních a kulturních akcí 
pořádaných spolkem. 

 
 

 



Základní údaje 
 

o Počet pěstitelů: 30 

o Počet kompostérů: 1 dřevěný tříkomorový uzamykatelný 

o Roční příspěvek za pěstování: 600 pro členy, 1200 Kč pro nečleny (navýšení „nečlenské“ 
sazby za účelem posílení „benefitního“ charakteru členské sazby) 

 
Milníky a klíčové aktivity 
 

o duben 2022: získání grantu na rozvoj zahrady, po zbytek roku realizace grantu 

o od září 2022: přípravy na rozšíření zahrady 

o pořádání akcí: 

o duben, červen, září 2022: bleší trh Nuselské Blešky 

o září 2022: Letní kino Mečislavka (2 projekce, třetí zrušena kvůli nepřízni počasí) 

 

 
 



Sousedský běh Podnuselák 
 

Řešitelé: Petr Štádler, Lucie Balaštíková 

Pokračovalo pořádání komunitního běhu na 5 km v parku Folimanka (podrobnější informace viz 
www.podnuselak.cz, www.facebook.com/podnuselak), a to dle předloňského rozhodnutí organizátorů 
v různých termínech dne i týdne (denní/noční, dopolední/odpolední, všednodenní/víkendové). Po 
dvouletém útlumu ve frekvenci konání z důvodu epidemiologické situace se běh vrátil k pravidelnému 
měsíčnímu harmonogramu (s výjimkou letní prázdninové pauzy). Nepřízeň počasí způsobila zrušení 
pouze jednoho termínu, takže za rok 2022 se podařilo uspořádat celkově 9 běhů; zajímavostí byl 
speciální, „výjezdní“ běh, který byl jakožto jubilejní, dvacátý uspořádán na Tyršově vrchu v Michli. 
Zájem běžecké komunity se po nepravidelných letech opět ustálil na dlouhodobě uspokojivých 
počtech startujících, které obvykle neklesaly pod dvě desítky, a v říjnovém termínu Podnuselák 
dokonce zaznamenal historicky rekordní účast 63 běžců. V průběhu roku padly i nové běžecké rekordy 
ve všech kategoriích. 

Významný posun kupředu zaznamenal Podnuselák i v technické rovině, neboť se díky grantové 
podpoře ze strany MČ Praha 4 podařilo vytvořit nový web, který nyní nabízí řadu nových funkcionalit 
v estetičtějším rozhraní, a dále tak navyšuje atraktivitu projektu. 

 

 



Kulturní sezona 
 
Řešitelé: Tereza Ordóñez, Tereza Czesany Dvořáková, Dagmar Hartmannová, Petr Štádler 

Kulturní činnost spolku je už několik let úzce svázána především se scénou Altánu Jezerka, kde spolek 
provozuje tzv. kulturní kout. Ten je odrazem průběžného úsilí spolku udržovat tento významný 
kulturní a architektonický objekt, zamezit jeho chátrání v důsledku nevyužívání po jeho rekonstrukci, 
kterou MČ Praha 4 dokončila v květnu 2020, křísit někdejší významný bod na nuselské kulturní mapě 
a budovat další místní uzel komunitního setkávání. 

Pod altánem letos proběhl premiérový promenádní koncert Pluku šťastných dechařů při ZUŠ 
Lounských, který svým ambiciózním pojetím i deklarovanou návazností na někdejší místní tradici 
přilákal do parku Jezerka na dvě stovky návštěvníků. Přímo v altánu se letos konaly dvě letní filmové 
projekce. Kromě toho altán posloužil i jako výchozí bod dvou komentovaných procházek – první po 
nuselských stopách Julia Fučíka, kterou vedl spisovatel-fučíkolog Marek Toman, druhé o zaniklých 
nuselských kinech v podání filmové vědkyně Jany Vlasákové. 

Další kulturní akce v režii spolku proběhly již mimo prostory altánu: v únoru byl ve spolupráci 
s Církví československou husitskou na půdě Sboru Alberta Schweitzera v Michli uspořádán koncert 
kapely Nuselští, jehož výtěžek vzhledem k aktuálnímu dění operativně putoval v plné výši na pomoc 
Ukrajině, v říjnu proběhla u Pankrácké věznice atraktivní komentovaná procházka se spisovatelem 
Jiřím Padevětem k historii tohoto vězeňského zařízení a v listopadu členka výboru spolku Tereza 
Czesany Dvořáková uspořádala ve spolupráci s knihovnou Jezerka na její půdě autorské čtení ze své 
knihy pro děti Jak vznikl film; na čtení následně navázal workshop pro děti. Před Vánocemi pak 
spolek zorganizoval na půdě Husova sboru Nusle adventní večer, který sestával z dětského workshopu 
výroby svícnů a z koncertu nuselského tělesa Trhni si smyčcem. 

 



Bleší trh Nuselské Blešky 
 

Řešitelka: Iva Köhler 

 
V dubnu, červnu, září a říjnu pokračoval bleší trh, který v roce 2020 v řadách spolku spustila členka 
výboru spolku pod svou značkou Sběratelka věcí. I letos projekt našel třikrát útočiště v komunitní 
zahradě Vnitroblok Mečislavova, a ta se tak stejně jako v předchozích letech na tři dny v roce opět 
proměnila v centrum lokální sdílené ekonomiky a v přívětivého sousedského „potlachu“, na němž 
se prodávalo, směňovalo i darovalo. Nadále platí, že se jedná o velmi žádaný formát, a všechny tři 
termíny opět vyvolaly značný zájem a přilákaly davy návštěvníků; trhy tak již třetí sezonu významně 
konkurují nejznámějším akcím podobného druhu v celopražském srovnání. Zbývající, čtvrtý termín 
se konal jakožto součást zářijové slavnosti Zažít Fidlovačku jinak, a odehrál se tak v parku 
Na Fidlovačce, který akci poskytl ještě větší prostor. I díky kombinaci s populárním komunitním 
festivalem byla výsledkem ještě masovější účast. 

 



Zažít Fidlovačku jinak aneb Velký piknik 
 

Řešitelé: Lucie Štádlerová, Daniel Bašuš, Klára Joklová 

 
Po roční pauze se spolek vrátil k pořádání populární sousedské slavnosti Zažít město jinak. Protože 
rozvojový potenciál původní lokality – Mečislavovy ulice – byl vyhodnocen jako již naplněný, došlo 
letos k přesunu do nové lokality parku Na Fidlovačce. S tou se pojil i nový koncept: ve spolupráci 
s Divadlem Na Fidlovačce byl přilehlý park Fidlovačka proměněn ve velké sousedské setkání 
a vytvořena pozdně letní atmosféra plážovo-piknikového stylu. 

Středobodem programu byl velký piknik na předem uklizené travnaté ploše parku. Návštěvníci si 
mohli od přizvaných lokálních prodejců naplnit piknikový košík. K dispozici byly deky a polštáře 
k sezení a po celou dobu hrál k poslechu oblíbený místní DJ. Vpodvečer též v rámci Letního kina 
Fidlovačka proběhlo promítání snímku Divy. Významnou součástí slavnosti byl i již tradiční spolkový 
bleší trh Nuselské Blešky, který sám o sobě přilákal stovky návštěvníků. 

Po celé odpoledne byl připraven program knihovny Jezerka: divadelní představení, workshopy 
a bibliobus. Nastudovanou divadelní hru předvedli i frekventanti letní divadelní školy Divadla Na 
Fidlovačce. Pro děti byl také připraven aktivní program ve stylu playstreet / hravá ulice, v tomto 
případě HRAVÝ PARK: slackline, švihadla, lezení po stromech aj. Kolem fontánky před divadlem 
byla vytvořena chill-out zóna k osvěžení a relaxaci. A konečně – pro předem přihlášené zájemce 
proběhla komentovaná procházka po bezprostředním okolí pod taktovkou dvou předních nuslologů. 

Zásluhou kombinace s populárním bleším trhem, příznivého počasí a velmi atraktivního programu 
a občerstvení zaznamenala slavnost rekordní účast, která se kvalifikovaným odhadem mohla 
pohybovat okolo tisíce návštěvníků. 

        



Nuselské přešlapy 
 
Řešitel: Petr Štádler 

 
Již třetím rokem úspěšně funguje platforma Nuselské přešlapy, která vznikla z dlouhodobé potřeby 
zlepšit stav veřejného prostoru v naší čtvrti, zejména situaci v oblasti úklidu a odpadového 
hospodářství a neutěšeného stavu komunikací, a kam obyvatelé zveřejňují fotografie s podněty 
k řešení. Pokračuje spolupráce s odborem pro životní prostředí MČ Praha 4, jemuž řešitel v potřebné 
frekvenci přeposílá nashromážděné podněty k úklidu a nakládání s odpady, opakovaně dochází i ke 
spolupráci s Technickou správou komunikací Praha. Počet členů platformy narostl během letoška 
o několik set na 1,6 tisíc, což svědčí o její pokračující funkčnosti. 

Lze nicméně pozorovat, že struktura zveřejňovaných příspěvků se proměňuje od praktických 
požadavků k nápravě dílčích „přešlapů“ ve veřejném prostoru směrem k obecnějším, systémovějším 
problémům – vzhledem k výše uvedenému neustávajícímu nárůstu počtu členů lze však usuzovat, že 
nejde o výsledek klesajícího zájmu o řešení problémů, ale že čím dál větší množství členů je i díky 
nashromážděné databázi kontaktů schopno oslovovat se svými požadavky dotčené orgány či instituce 
napřímo. Tento fakt umožňuje částečnou proměnu skupiny od čistě praktického rázu blíže k platformě 
kultivující debatu o problémech veřejného prostoru a správy obce. 

 



Nuselské chodníkové mozaiky 
 
Řešitel: Petr Štádler 

V roce 2022 pokračoval i občasný projekt, který vznikl v reakci na často neutěšený stav veřejného 
prostoru v naší čtvrti, zejména tragický stav chodníků a silnic, a v jehož rámci tvůrčím kontrastem 
s nevzhlednou okolní plochou spolek konstruktivně upozorňuje na problém a zároveň chodníky 
alespoň dočasně dekoruje. Činí tak ohleduplně a na místech pokud možno nekontroverzních 
a neproblematických, zároveň ale má za to, že v situaci, kdy se stavy chodníků leckde téměř 
neslučují s jejich užíváním, může iniciativa tyto plochy už jen zlepšovat. Za letošek tak přibylo 
několik dalších chodníkových mozaik, a to v lokalitě sídliště Na Jezerce. 

 
 



Vstřícné místo 
 
Řešitelé: Petr Štádler, Lucie Štádlerová, Dagmar Hartmannová 

 

I v roce 2022 spolek pokračoval v rozvíjení sítě Vstřícné místo, která sdružuje přívětivé nuselské 
a přínuselské organizace se silným vztahem k místní komunitě. Tímto projektem jde spolek příkladem 
neaktivní městské samosprávě a reaguje na nepříjemný fakt, že veřejný prostor naší čtvrti, potažmo 
celé naší městské části, není často úplně vstřícným místem, neboť v horkém létě se není kde svlažit, 
není kam zajít na toaletu a v ulicích bývá plno odpadků. Podniky sdružené v této síti jsou na dveřích 
označeny spolkovým „certifikátem“, který na sobě může mít až tři piktogramy podle toho, kterou 
službu má daný podnik možnost naší komunitě nabízet: (1) WC: kolemjdoucí mohou i bez nutnosti 
nákupu využít toaletu, (2) H2O: kolemjdoucí si mohou zdarma natočit do své nádoby vodu, (3) 
ÚKLID: daný podnik či zařízení si uklízí chodník/prostor před svojí výlohou, přestože jde o majetek 
obce. 

Již během prvních měsíců loňského roku, kdy projekt vznikl, se do sítě zapojilo – ať už na vyzvání ze 
strany spolku, nebo z vlastního zájmu – hned 18 provozoven či organizací, čímž projekt zjevně postihl 
výraznou část odpovědně naladěných zařízení už v prvním roce fungování, a letos se tak (při odhlášení 
jednoho Vstřícného místa) počet bodů v síti rozrostl o 4 na celkových 21. 

Vzhledem ke značné šíři pokrytí lze důvodně očekávat, že v nadcházejících letech se síť bude 
rozrůstat již jen volným tempem a nové body na mapě se budou rekrutovat převážně z řad nově 
vzniklých podniků. 

 

                                                



Letní kino 
 
Řešitelky: Tereza Czesany Dvořáková, Jana Kautská 

Už třetím rokem pokračoval oblíbený letní projekt promítání pod širým nebem – počet naplánovaných 
projekcí se ustálil na šesti a opět přibyla nová lokalita: na konci června a v srpnu proběhly dvě 
projekce v Altánu Jezerka, v první polovině září další dvě ve Vnitrobloku Mečislavova (třetí byla 
zrušena kvůli nepřízni počasí) a jedna na začátku září v rámci spolkem pořádané slavnosti Zažít 
Fidlovačku jinak v parku Na Fidlovačce. Ve spolupráci s českými filmovými producenty, platformou 
KineDok a projektem Promítej i ty! festivalu Jeden svět bylo promítnuto jednak kvarteto krátkých 
filmů mladých tvůrců pod zastřešujícím názvem Vítání léta pro dospělé i děti, jednak snímky Ponor, 
Opouštět Počátky, Divy a Jednotka intenzivního života. Na nejúspěšnější, posledně jmenovaný snímek 
zavítalo několik desítek diváků. Projekt letního kina je už tradičně plánován i na sezonu 2023. 

 

 



Jednorázové projekty 
 
Řešitelé: Klára Joklová, Petr Štádler, Kamila Šmídová 

V lednu zorganizovala členka výboru spolku Klára Joklová v kavárně Zrno zrnko swap oblečení pod 
názvem Zrnko swapu. Populární formát přilákal značné množství návštěvníků, spřátelenému podniku 
pomohl oživit tržby v těžké době doznívající pandemie a v rámci maximální udržitelnosti bylo veškeré 
oblečení bezezbytku zužitkováno, neboť zbylé kusy byly věnovány na dobročinné účely. 

V souvislosti s aktuálním připomínkovacím procesem k rodícímu se pražskému Metropolitnímu plánu 
uspořádali v červnu předseda výboru spolku Petr Štádler a členka spolku Kamila Šmídová přednášku 
architektky Anny Vinklárkové ze spřátelené organizace Arnika o Metropolitním plánu, streamovanou 
kolektivem Remízek. Akce svým významem přesáhla jindy lokální rozměr spolkových projektů a do 
kavárny Zrno zrnko, kde se konala, přilákala celou řadu aktérů angažujících se v celopražském 
veřejném prostoru, včetně některých politických činovníků. V návaznosti na přednášku se spolek 
o několik dní později alespoň symbolicky připojil k Arnikou pořádané Burze připomínek 
k Metropolitnímu plánu, která posloužila k významné vzájemné podpoře mezi spolky a dalšími 
organizacemi při sběru podpisů ke konkrétním připomínkám. 

V upomínce na výročí zavraždění novinářky Anny Politkovské poté v říjnu opět v téže kavárně 
proběhlo promítání tematického snímku Dopis Anně. 

 

 

 

 



Partneři v roce 2022 
 

 

 

              



Členové k 31. 12. 2022 
 

Počet členů celkem: 53 

Počet členů řádných: 40 

Počet členů-podporovatelů: 13 

Počet členů výboru: 9 



Finance 
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